
روایت حشمت ا... فلاحت پیشه از تاثیر FATF بر کشور
بدون FATF و رفع تحریم ها نمی توان 

سرمایه جذب کرد
عده ای نمی خواهند فعالیت مالی شان در جامعه 

شفاف شود 
آرمان ملی: مشکلات اقتصادی یکی از مسائلی است که 
همواره کشور در مقاطع مختلف با آن درگیر بوده است. به ویژه 
وقتی پای مبادلات و مراودات بین المللی که به میان بیاید 
این مشکلات به نحو حادتری بروز و ظهور می کند. آن هم 
در شرایطی که ایران سال ها است که به واسطه تحریم های 
یکجانیه آمریکا نمی تواند به مراودات بین المللی و تسهیل 
تجارت بپردازد. اما در این میان مساله دیگری نیز وجود 
دارد که تاثیر مستقیم بر این امور دارد و آن کارگروه اقدام مالی 
موسوم به FATF است که تقریبا تمام  کشورهای جهان در 
آن عضویت داشته و با آن سازوکار همکاری دارند. ایران در 
دولت های گذشته مواضع کجدار و مریزی نسبت به این 
گر امروز  کارگروه اتخاذ نموده است. نتیجه نیز این شده که ا
حتی تحریم ها نیز برداشته شود به راحتی نمی توان از روابط 
بین المللی سود برد و حتی از سازمان هایی نظیر شانگهای و 
بریکس بهره مند شد. این در شرایطی است که به واسطه عدم 
تصویب این لوایح در مجمع تشخیص، کارگروه ویژه اقدام مالی 
)FATF( با صدور بیانیه ای اعلام کرد که نام ایران، کره شمالی و 
میانمار همچنان در لیست سیاه این کارگروه باقی مانده است. 
هر چند دولت عزم جدی برای حل این مساله دارد، اما باید 

دید تا چه میزان می تواند در این حوزه موفق باشد. 
   5 سال انتظار 

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس اظهار کرد:  
اجازه  گفتند  به من  و  بودم  کمیسیون  رئیس  من یکسال 
ندهید کنوانسیون های مرتبط با FATF به جریان بیفتد، آن 
را به جریان انداختم و تصویب کردم. وقتی تصویب کردم، در 
کمیسیون خیلی از تندروها به آن رأی دادند چون این جمله 
را برای اولین بار اعلام کردم که FATF فیفای بانک ها است، 
بانک های خصوصی و دولتی را در کمیسیون آوردم. حشمت ا... 
کستری بودیم، به  فلاحت پیشه گفت: آن زمان ما در فهرست خا
آن ها گفتم قرار نداشتن در FATF  چقدر به منافع ملت ضربه 
زده است. صحبت های مطرح شده در کمیسیون موجود است. 
بلااستثناء تمام مدیران عامل بانک های خصوصی و دولتی 
گفتند چقدر کشور در حوزه های مختلف مالی آسیب خورده و 
در انتها رئیس جمهور در فعالیت انتخاباتی گفت که 30 درصد 
ارزش پول ملی در جیب دلال ها می رود.  FATFرا تصویب کردیم 
و تاوان آن را دادم. آقایان مدعی شفافیت داخلی هستند، خب 
گر مساله داخلی می گذاشتند، هیچ دختری به ورزشگاه  نشد. ا
گر مساله داخلی می گذاشتند  برای تماشای فوتبال نمی رفت. ا
خیلی از شرایط زیست محیطی در کشور رعایت نمی شد، دنیا 
اینطور است. FATF را با حق شرط های قوی تصویب کردیم و 
همه جناح های سیاسی، وزیر خارجه و اطلاعات را به کمیسیون 
آوردم. صورت جلسه اش موجود است که آن جا توافق کردیم و 
حق شرط قوی آوردیم و گفتیم ایران در لیست سیاه نرود و از 
کستری خارج شود. روز بعد وقتی تصویبش کردیم  لیست خا
عده ای که آنجا امضا کرده بودند در مجلس شعار دادند. گفتیم 
چرا شعار می دهید؟ دیشب خودتان امضا کردید، ]می گفتند[ 
بیرون از ما انتظار دارند. من این »بیرون« را کاسبان تحریم 
می دانم. وی عنوان کرد: آقایان که می دانستند FATF رأی 
نمی آورد، گفتند به رأی نگذاریم به مجمع تشخیص مصلحت 
رفت، مجلس دو مصوبه پالرمو و CFT را تصویب کرد، شورای 
گهان هیأت نظارت ایراد گرفت.  نگهبان نیز تایید کرده بود اما نا
هیات نظارت ایراداتش را فرستاد و دوباره به دستور مجمع 
آورد.CFT  که شورای نگهبان ایراد کرده بود، مجلس برخی را 
اصلاح کرد و باز هم ایراد گرفتند و به مجمع رفت. من در جلسات 
مجمع حضور داشتم چون فقط 9 نفر رأی می دادند خود آقایان 
که می دانستند رأی نمی آورد، گفتند به رأی نگذاریم. چون نه 
می توانستند رأی ندهند و نه می گذاشتند رأی بیاورد. شرایط به 
این نحو بود. فلاحت پیشه بیان کرد: من یاد حرف تافلر افتادم 
که می گفت یکی از معیارهای پیشرفت، سرعت در تصمیم گیری 
در دنیا است. به رغم اینکه مجمع تشخیص سه ماه وقت داشت 
، پنج سال است که این ماجرا را طول داده است.  الان چهار
وی اظهار کرد: از خودشان بپرسید از طرف آن ها نمی توانم 
صحبت کنم. ولی مسائلی که مطرح می کردند می گفتند یکسری 
کنش ها در شرایط تحریم را نمی توانیم شفاف بگوییم چون  ترا
می خواهیم تحریم ها را دور بزنیم. حق شرط آوردیم که هر 
کنشی که شورای امنیت ملی تشخیص دهد در راستای منافع  ترا

ملی که مخفی بماند اجازه انتشار توسط دولت ندارد.
    کسانی که به پزشکیان رأی ندادند 

گفتند به یکسری  کرد:  حشمت ا... فلاحت پیشه تصریح 
گروه های مقاومت و… نمی شود کمک کرد حق شرط آوردیم که 
بعضی گروه ها را می پذیریم و بعضی ها را نمی پذیریم. می دانیم 
در گروه های تروریستی القاعده و… را آورده اند. همه این بهانه ها 
رفع شد. آخرش آن جلسه که بنده در کمیسیون بودم، حتی از 
سه جناح اصلی مجلس آقایان آمدند. یکی از آن دوستان که 
 FATF مخالف بود گفت بند 6 جوری نوشته شده است که یعنی
شرط نمی پذیرد. وی ادامه داد: گفتم اولا ۵0 کشور دنیا با شرط 
عضو شده اند و حق شرط داشته اند، حالا می گوییم ایران از 
گوشه دیگری از آسمان افتاده است، برای ما می گویند حق 
گر اجازه  ندارید شرط بگذارید. خودمان حق شرط گذاشتیم که ا
ندهند شرط بگذاریم دولت حق ندارد عضو شود. یعنی حتی 
گر شرط هایمان را نپذیریند عضو نشویم، تمام بهانه رفت.  گفتیم ا
پس تنها چیزی که ماند این بود که عده ای نمی خواهند فعالیت 
مالی شان در جامعه شفاف شود که از دل شان »چای دبش« در 
گهان کسی از فلان ردیف وام  بیاید. از دلش مشخص شود که نا
داده است. نماینده ادوار مجلس عنوان کرد: در شفافیت مالی 
کنش مالی را راحت می توانید ببینید. می توانید ببینید  هر ترا
چه کسی راحت حقوق می گیرد. این کار بد است؟ حق شرط 
هم گذاشتیم. وفاق ملی در زبان پزشکیان با وفاق ملی در زبان 
کسانی که دولت ایشان را تا حد زیادی از آن خلوص ستادی 
انداختند فرق دارد. آقای پزشکیان وقتی می گوید وفاق ملی 
پشت بندش می گوید ۱00 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
برای رشد هشت درصد نیاز دارم. یعنی بدون تنش زدایی و 
بدون موضوع FATF و رفع تحریم ها نمی توانید آنقدر سرمایه 
جذب کنید. ولی افراد دیگری که می گویند وفاق ملی و کسانی که 
به او رأی ندادند ولی وزیرش شده اند و یا روی کابینه اش تاثیر 
گذاشته اند، همیشه کشور را در حالت جنگ و تنش می بینند. 

آرمان ملی- حمید شجاعی: »احمدی نژاد کجا است؟ 
است  ماه ها  که  است  پرسش  هایی  اینها  می کند؟«  چه 
ح می شود. اما در هیچ اتفاقی، رخدادی،  در جامعه مطر
کنش  مراسمی چه داخلی و چه خارجی شاهد اظهارنظر یا وا
او نیستیم. مرد بهاری که تا یک دهه پیش عاشق دوربین 
بود و از هر فرصتی برای دیده شدن استفاده می کرد امروز 
ترجیح می دهد که به سکوت طولانی خود ادامه دهد و در 
قبال اتفاقات مختلف داخلی، منطقه ای و بین المللی چیزی 
نگوید. البته نه اینکه احمدی نژاد به طور کلی دم فرو بندند و 
در مورد مسائل اظهار نظر نکند، بلکه آن احمدی نژادی که 
می شناختیم با مواضع این احمدی نژاد امروزی فرسنگ ها 
فاصله دارد. چه اینکه از ژست مدافع محرومان و انقلابی گری 
تغییر موضع داده و به عنوان یک چهره سیاسی در قالب 
اپوزیسیون داخلی به تحرکاتی مشغول است.  نظرات وی 
در خصوص انتخابات سال 96 ، نامه به مقام معظم رهبری 
در خصوص تغییرات ساختاری و اظهارات بحث برانگیز وی 
در خصوص چین و روسیه باعث شد تا دیگر احمدی نژاد 
که در قالب یک  نه به عنوان یک چهره انقلابی اصولگرا 
طولانی  سکوت  شود.  معرفی  اپوزیسیون  سیاسی  چهره 
مدت او در قبال اتفاق و حوادث مختلف نیز نشان از این 
امر دارد که احمدی نژاد تغییر کرده است. البته معلوم هم 
نیست که این سکوت تا چه زمانی ادامه خواهد داشت. 
با  تهران  از شهرداری   84 که وقتی سال  ادی  احمدی نژ
شعارهای انقلابی و عدالت طلبانه برای ریاست جمهوری آمد 
توانست چهره تازه ای از یک سیاستمدار انقلابی با رویکردها، 
مولفه ها و کار ویژه های خاص خود ارائه دهد. احمدی نژاد 
دیروز با شعارهای ضدصهیونیستی مدعی بود که همگرا با 
آزادیخواهان جهان صلح  و عدالت جهانی را دنبال می کند، 
اما احمدی نژاد امروز بر خلاف دیروز رویکرد دیگری برگزیده 
است. گویی دیگر علاقه ای به چهره دیروز ندارد و از این رو 
امروز در خصوص مسائل مختلف مواضع دیگری دارد. نکته 
جالب اینجاست احمدی نژادی که تا دیروز مواضع خاص 
خود را داشت و ابایی نداشت که با اظهار نظرهای خود 
رودرروی بخشی از جامعه قرار گیرد، امروز می خواهد خود 
را صدای آنها نشان دهد و از خود چهره ای مردمی نشان 
دهد. جالب اینکه دیگر روسای جمهور پیشین یا چهره های 
سیاسی با توجه به شرایط جامعه به کنش گری مشغولند 
کمیت به کنشگری سیاسی  و تلاش دارند در چارچوب حا
بپردازند. اما احمدی نژاد تلاش می کند در همه امور خود را 
چهره ای منتقد نشان دهد که از حکومت و قدرت فاصله 
ح می کند. اما کیست  گرفته و فقط مطالبات جامعه را مطر
که نداند احمدی نژاد عاشق قدرت است. معمول است که 
می گویند افراد عقبه ای دارند و در کنشگری های سیاسی خود 
نمی توانند عقبه خود را نادیده بگیرند. احمدی نژاد، اما گویی 
درصدد است خلاف این مسیر عمل کند و برخلاف اندیشه ها، 
افکار و عملکردش در حوزه های مختلف در دوره هشت ساله 
ریاستش می خواهد خود را چهره ای آزادیخواه  و مردمی 
معرفی کند. تحرکات سیاسی او در سال های گذشته و حتی 
سال جاری کم نبوده است. حضور متعدد در انتخابات های 
مختلف ریاست جمهوری تا اعتراض به رویه های جاری و در 
نهایت سفرهای خارجی بدون ضابطه و پروتکل، بخشی  از 
این تحرکات احمدی نژاد به حساب می آید. احمدی نژاد 
گرچه دوست دارد چهره ای مردمی از خود نشان دهد اما 
عطش قدرت نمی گذارد خود واقعیش را نشان ندهد. موید 
این امر را می توان در ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
سال ۱400 و حتی انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم دید. 
جایی که با وجود اطلاع از ردصلاحیت قطعی خود بازهم در 
انتخابات شرکت کرد تا حداقل با استفاده از فضای انتخابات 
صحبت های خود را در خصوص مسائل مختلف از طریق 
تریبون های رسمی به مردم منتقل کند تا شاید بتواند بخشی 

از جامعه را با خود همراه کند. اما یک نکته را در نیافته است 
که او یک مهره تمام شده است و حتی با حضور در مجمع 
تشخیص هم صاحب وجهه گذشته نشده است. اما واقعیت 
امر بر آن است که نه احمدی نژاد می تواند خود واقعی اش را 
انکار کند و در قالبی دیگر حرف های جذاب مردم پسند بزند. 
نه مردم مرد بهاری میانه های دهه هشتاد را با رویکردهای 

واقعی اش از یاد می برند.

   سکوت در برابر تجاوز اسرائیل
گر تا دیروز صحبت از اسرائیل ستیزی و مقابله با  شاید ا
استکبار به میان می آمد، همه به یاد محمود احمدی نژاد 
می افتادند،  چرا که هنوز مواضع سفت و سخت او در انکار 
هولوکاست در سازمان ملل و اجلاس »دوربان«  از اذهان 
از  سخنرانی  همان  در  وی  چنانکه  است.  نرفته  بیرون 
کشورهای اروپایی انتقاد کرد که همه ادعاهای حقوق بشری 
کودکان  خود مبنی بر آزادی،  دموکراسی، حقوق زنان و 
ح مساله دو  کرده اند و طر را پای صهیونیست ها قربانی 
دولتی را هم ساده لوحی و ساده اندیشی دانست. اما قصه 
احمدی نژاد و اسرائیل و جبهه مقاومت امروز روایت دیگری 
و  طوفان الاقصی  عملیات  آغاز  از  یکسال  از  بیش  دارد. 
اشغالی  مناطق  سایر  و  غزه  در  صهیونیست ها  جنایات 
می گذرد و منطقه دستخوش حوادث متعددی شده است. 
امروز دیگر نه فقط غزه بلکه لبنان هم به محل بمباران 
زنان و کودکان از سوی صهیونیست ها تبدیل شده است و 
گیر شده است.  صدای مظلومیت شان به وسعت عالم فرا
این جنایات از سوی مقامات فعلی کشورمان و همچنین 
مقامات سابق مثل سیدمحمد خاتمی و حسن روحانی 
روسای جمهور سابق و سایر چهره های سیاسی محکوم 
گانه ای را علیه  شده و هر کدام پیام ها و بیانیه های جدا
این  در  اما  کرده اند.  صادر  صهیونیسیتی  رژیم  جنایات 
میان بی تفاوت ترین شخص در خصوص این جنایت ها 
که زمانی به مواضع  اد است. شخصی  محمود احمدی نژ
ضدصهیونیستی شناخته می شد، امروز با سکوت عجیب 
خود بسیاری جریان حامی و همراه سابق را نیز به حدی به 
حیرت برده که مواضع وی را عجیب و البته غیرقابل توجیه 
می خوانند. البته او در قبال مسائل غزه و لبنان که در زمان 
شهادت اسماعیل هنیه، رئیس وقت دفتر سیاسی حماس، 
سیدحسن نصرا... دبیر کل حزب ا... لبنان، شهید نیلفروشان 
معاون سپاه پاسداران و یحیی سنوار نیز اظهارنظری نکرد و 
پیامی نفرستاد. آخرین اتفاق نیز ماجرای تجاوز اخیر رژیم 
صهیونیستی به ایران بود که بامداد شنبه صورت گرفت اما 

بازهم خبری از موضع گیری مرد بهاری نشد. این سکوت 
او برای اصولگرایان و رسانه هایشان نیز بسیار گران تمام 
اد بعد از پایان  شده، چنانکه تسنیم نوشت: »احمدی نژ
دوران ریاست جمهوری تلاش کرد تقریبا در همه رویکردهای 
سابق خود دنده معکوس حرکت کند و مواضع و رفتارهای 
کاریکاتوری و متفاوت بروز دهد، نامه به بن سلمان در ماجرای 
جنگ یمن و تقاضای مصالحه از وی، عدم رأی دادن در 
انتخابات های ریاست جمهوری، پیام تسلیت برای سالگرد 
فوت مایکل جکسون، مصاحبه هایی که وی تلاش می کند 
خود را یک طالب آزادی های وسیع اجتماعی نشان دهد 
کنش ها با شخصیت احمدی نژاد  و... اما از آنجا که این وا
همخوانی ندارد، نه تنها جامعه این نسخه او را نپذیرفت بلکه 
کاری و رادیکال شدن متهم شد و حامیانش  به درستی به ریا
گر زمانی مواضع  رفته رفته کمتر و کمتر شدند. در حقیقت ا
ضدصهیونیستی احمدی نژاد موجب محبوبیت شده بود، به 
که همین  همان درجه سکوت امروز او موجب تنفر است چرا
اظهارات او علیه هولوکاست بود که از وی یک سیاستمدار 
متفاوت ساخت و عدم موضع گیری در برابر هولوکاستی که 
خ دادن است،  امروز در فلسطین و جنوب لبنان در حال ر
کرد.« حال  نابود خواهد  را  او  تمام باقی مانده وجاهت 
مشخص نیست که باید احمدی نژاد جدید را با مولفه های 
جدید بپذیریم یا تلاش ها برای بازگشت او به مواضع سابقش 

را نظاره کنیم. 

   دلیل سکوت
محمود  سکوت  به  اصلاح طلب  سیاسی  فعال  یک 
کنش  احمدی نژاد درباره جنگ و تحولات اخیر در منطقه وا
نشان داد. احمد زید آبادی در مطلبی کوتاه با عنوان »دلیل 
فرضیِ سکوت احمدی نژاد!« نوشت: سکوت ادامه دارِ محمود 
احمدی نژاد در برابر جنگ جاری در منطقه، سبب خشم 
برخی محافل و رسانه های اصولگرا شده است. بعید می دانم 
کنش ها سبب شکستن سکوت احمدی نژاد شود،  اینگونه وا
چون او پیش خود می گوید: »من یا آدم مهم و اثرگذاری 
گر هستم پس چرا اجازه داده نمی شود  هستم یا نیستم؟ ا
در انتخابات ریاست جمهوری و مجلس فعال شوم و یا درباره 
گر مهم و  کنم؟ و ا مسائل مورد علاقه ام آزادانه اظهارنظر 
اثرگذار نیستم، دیگر توقع اینکه درباره چند موضوع خاص 
و گزینش شده، حتما موضع گیری کنم، بر چه منطقی استوار 
است؟« من معمولا منتقد و مخالف رویکرد سیاسی و اعتقادی 
محمود احمدی نژاد بوده و هستم، اما در این مورد خاص، 

استدلال فرضی اش، بیراه نیست.«
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»آرمان ملی«  مواضع رئیس دولت های نهم و دهم در قبال مسائل منطقه را بررسی می کند

از انکار هولوکاست تا سکوت در برابر جنایات اسرائیل
   احمد زیدآبادی: دلیل سکوت احمدی نژاد عدم تاثیرگذاری اوست

آرمان ملی- مطهره شفیعی: شهرداران توسط مردم 
انتخاب شوند. این جمله خواست برخی نهادهای و بخشی 
از افراد جامعه است که تا امروز محقق نشده است. اخیرا 
وزیر کشور گفت که قصد دارد با کمک مجلس شهرداران 
توسط مردم انتخاب شوند. اسکندر مؤمنی در آئین تکریم 
و معارفه استاندار خوزستان با بیان اینکه مبنا است که با 
کمک نمایندگان، تثبیت مدیریت شهرداری افزایش یابد 
گفته است: الان می بینیم که شهردارانی را که شورای شهر 
انتخاب می کنند بلافاصله جابه جایش می کنند و ما شرایطی 
را داریم که در شهرهایی طی چهار سال، چهار شهردار تغییر 
داده حال سرپرست ها... بماند. این درحالی است که کمترین 
زمانی را که متخصصان برای تثبیت مدیریت کسی که بتواند 
شهر را اداره کند، میانگین چهار سال تعیین کردند، بنا داریم 
کمک نمایندگان مجلس، شهرداران به طور مستقیم  با 
توسط مردم انتخاب شوند و یا اینکه جابه جا کردن بعد از 
تثبیت به سادگی نباشد تا شاهد نباشیم که شهرداران به 
سادگی جابه جا شوند؛ این در حالی است که خود اعضای 
شورای شهر او را انتخاب کرده اند، این با هیچ علم و اصول 
از  یکی  کار  در  ثبات  که  چرا نیست  هماهنگ  مدیریتی 

زمینه های پیشرفت است. 
   شورای شهر می پذیرد؟

مشخص بود این پیشنهاد با موافقت شورای شهرها 
مواجه نخواهد شد چرا که آنها این امر را اختیار خود می دانند 
که بعضا از پس آن به اهدافی می رسند. از سوی دیگر اهرم 
فشاری برای شورای شهر است که بتواند شهردار را وادار به 
اجرای مصوبات کند. روز گدشته رییس شورای شهر تهران 
گفت: درباره انتخاب شهردار توسط مردم مجلس شورای 
کنون دوبار در مجلس  اسلامی باید تصمیم بگیرد البته تا

گر  ح شده اما رای نیاورده است. مهدی چمران افزود: ا مطر
مجلس این موضوع را تصویب کند اتفاق می افتد چون در 
این خصوص مرجع تصمیم گیری مجلس شورای اسلامی 
است. وی اظهار کرد: به لحاظ قانونی انتخاب شهردار فقط 
در قانون شوراها لحاظ شده و در قانون اساسی نیست. 
چمران با بیان اینکه بنده از جایگاه شورا دفاع کردم اما 
حالا بعدش را خدا می داند، ادامه داد: قانونگذار در این 
خصوص می تواند تصمیم بگیرد. چمران در سال 99 هم 
گفته بود: در گذشته تعدادی از نمایندگان مجلس طرحی 
ح کردند و 70 نفر از نمایندگان آن را امضاء کرده بودند  را مطر
که شهرداران مستقیماً به رأی مردم انتخاب شوند ولی در 
شرایط فعلی و نوع انتخابات در کشور نمی توان انتخاب 
شهرداران را مستقیماً به مردم سپرد و در این خصوص هر 
که چهره شناخته تری باشد احتمال اینکه رأی بیاورد هست 
و ممکن است آن فرد تخصص لازم برای اداره یک شهر را 
نداشته باشد. وی افزود: به عنوان مثال شهر تهران دارای 
مشکلات و پتانسیل های متفاوتی است که ممکن است یک 
سلبریتی و یا یک ورزشکار نتواند آن مشکلات را رفع و یا از 
آن پتانسیل ها استفاده کند. بنابر این ممکن بود کسی رأی 
بیاورد که تخصصی در اداره شهر ندارد. بنابر این نمی توان 
یک شهر را به یک چهره شناخته شده سپرد. نکته قابل تامل 
به این بحش از اظهارات چمران در آن سال باز می گردد که 
چگونه مجلس را منصرف کرد: درباره این طرح با یک حرکت 
دسته جمعی شورایی توانستیم نمایندگان را قانع کنیم و 
ح را امضاء کرده بودند  بیش از 60 نفر از نمایندگانی که آن طر
ح توجیه شدند و  امضاء خود را پس گرفتند چرا که از این طر
حتی توانستیم مناظره ای نیز در تلویزیون در خصوص این 
ح برگزار کنیم که منجر به پس گرفتن امضای نمایندگان  طر

پای این طرح شد.
   فارس حامی رای مردم

رسانه های همسو با دلواپسان این بار همراه مردم هستند 
چنانکه فارس نوشت: مزایای انتخاب شهردار توسط مردم 
عبارتند از ۱- افزایش مشارکت مردمی: این روش باعث 
افزایش مشارکت شهروندان در فرآیندهای دموکراتیک 
تقویت  را  جامعه  به  تعلق  و  مسئولیت  احساس  و  شده 
می کند. 2- شفافیت و پاسخگویی: شهردارانی که توسط 
مردم انتخاب می شوند، بیشتر به نیازها و خواسته های 
شهروندان پاسخ می دهند و شفافیت بیشتری در عملکرد 
خود دارند. 3- تقویت دموکراسی محلی: انتخاب شهردار 
توسط مردم به تقویت دموکراسی در سطح محلی کمک 
کرده و باعث می شود تصمیم گیری ها بیشتر بر اساس نیازها 

و خواسته های مردم باشد.
   تلاش دو رئیس جمهور 

سیدمحمد خاتمی در سال 84 پیشنهاد کرد که انتخاب 
شهرداران شهرهای بزرگ نیز مانند شوراهای شهر و روستا 
توسط مردم انجام شود و گفت: »معقول نیست که شهرهای 
با جمعیت یک میلیون به بالا دارای شهردارانی انتخابی 
گر احساس می کنید مفید است، می توان تا پایان  باشند؟ ا
این دولت این امر را با هماهنگی شما عملی کرد.« در زمان 
ریاست جمهوری روحانی هم بحث انتخاب شهردار توسط 
ح شد. در لایحه دولت شورای شهر  مردم  به طور جدی مطر
از پروسه انتخاب مردم حذف می شد. انتخاب شهردار توسط 
دولت تا اواسط دهه هفتاد مرسوم بود و شهردار تهران با 
امضای رئیس جمهور و شهردار استان ها با امضای استاندار 
کار خود را آغاز می کردند. اما روش انتخاب شهردار با انتخاب 

مردم هنوز مشخص نیست.

گر انتخاب شهردار! مردم تماشا

خاتمی و روحانی تلاش کردند اما...

 ارز بریکس چیست و چه تاثیری 
بر اقتصاد جهانی خواهد داشت؟

کت ارز بریکس رسما در اجلاس سران این  ما
اتحادیه در کازان روسیه که قرار است در جریان 
تجارت بین کشورهای عضو جایگزین دلار شود، 
رونمایی شد. این اقدام کشورهای عضو بریکس 
در راستای کاهش سلطه دلار صورت می گیرد و 
اخیرا برنامه هایی برای راه اندازی یک سیستم 
ک چین اعلام کرده اند.  پرداخت مبتنی بر بلا
کشورهای عضو بریکس که در ابتدا شامل برزیل، 
روسیه، هند، چین و آفریقای جنوبی بودند، در 
حال اقدام برای ایجاد یک ارز ذخیره جدید با 
پشتیبانی سبدی از ارزهای این کشورها هستند. 
در نشست بریکس 2024 که در روزهای اخیر در 
کازان روسیه برگزار شد، درباره یک ارز جایگزین 
دلار آمریکا توافق کردند. این ارز به کشورهای 
بریکس اجازه می دهد تا استقلال اقتصادی 
کرده و در رقابت با نظام مالی  خود را تقویت 
بین المللی موجود قرار بگیرند. سیستم فعلی 
که براساس دلار آمریکا اداره می شود، حدود 90 
درصد از تمام معاملات ارزی را به خود اختصاص 
داده است. تقریبا صد درصد معاملات نفتی 
نیز تا سال 2023، با دلار آمریکا انجام می شد، اما 
کنون گفته می شود که یک پنجم این معاملات  ا
با ارزهای غیردلاری صورت می گیرد که حاصل 
تضعیف  برای  کشورها  اقدامات  دست  این 
گرفته  جایگاه دلار در تجارت جهانی صورت 
گر کشورهای بریکس واقعا بتوانند در  است. ا
ایجاد یک ارز ذخیره جدید توفیق یابند، احتمالا 
این موضوع تأثیر زیادی بر دلار آمریکا خواهد 
داشت و می تواند به کاهش تقاضا برای این ارز 
و روند »دلارزدایی« منجر شود. این وضعیت 
پیامدهایی برای اقتصاد جهانی نیز خواهد 
داشت. در مناظره اول ریاست جمهوری آمریکا 
میان دونالد ترامپ و کامالا هریس، ترامپ دوباره 
وعده اعمال تعرفه های سخت بر کشورهایی را 
که به دنبال جایگزینی برای دلار آمریکا هستند، 
ح کرد. ترامپ به ویژه رویکرد سختی علیه  مطر
چین اتخاذ و تهدید کرده است که تعرفه هایی 
بین 60  تا ۱00 درصد بر واردات از چین اعمال 
خواهد کرد، هرچند این تعرفه های سنگین در 
واقع توسط شرکت ها و مصرف کنندگان آمریکایی 
می کنند،  خریداری  را  چینی  محصولات  که 
پرداخت می شود. در اجلاس امسال بریکس، 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه، از نمونه 
اولیه از اسکناس بریکس رونمایی کرد. با این 
حال، او از رویکردهای پیشین برای دلارزدایی 
کمی عقب نشینی کرده و اظهار داشت: هدف 
کشورهای عضو بریکس کنارگذاشتن سیستم دلار 
محور سوئیفت نیست، بلکه جلوگیری از »تبدیل 
به سلاح کردن« دلار است. اینکه ارز بریکس چه 
زمانی معرفی خواهد شد، هنوز مشخص نیست. 

چرا ارز جدید؟ 
کشورهای بریکس به دلایل متعددی به دنبال 
ایجاد یک ارز جدید هستند. چالش های مالی 
جهانی اخیر و سیاست های خارجی تهاجمی 
آمریکا، این کشورها را به بررسی این گزینه واداشته 
است. هدف آن ها این است که منافع اقتصادی 
خود را بهتر تأمین کرده و وابستگی جهانی به دلار 
آمریکا و یورو را کاهش دهند. هنوز تاریخ قطعی 
برای عرضه این ارز وجود ندارد، اما رهبران این 
کشورها این احتمال را به طور مفصل بررسی 
کرده اند. در نشست چهاردهم بریکس در اواسط 
2022، ولادیمیر پوتین اعلام کرد که این کشورها 
قصد دارند یک »ارز جهانی جدید« ایجاد کنند و 
آماده اند با تمام شرکای تجاری به طور منصفانه 
کار کنند. در آوریل 2023، رئیس جمهور برزیل، 
لوییس ایناسیو لولا دا سیلوا، حمایت خود را از 
ارز بریکس اعلام کرد و گفت: چرا بانک بریکس 
نتواند یک ارز برای تأمین مالی روابط تجاری بین 
کشورهای عضو داشته باشد؟ از طرفی یک ارز 
جدید می تواند چندین مزیت برای کشورهای 
بریکس داشته باشد، از جمله افزایش کارایی 
معاملات بین المللی، تقویت ادغام اقتصادی 
بین کشورهای عضو، کاهش نفوذ آمریکا در صحنه 
جهانی، تضعیف جایگاه دلار آمریکا به عنوان 
ارز ذخیره جهانی و کاهش ریسک های ناشی 
که  از نوسانات جهانی، اما پرسش این است 
بریکس ارز دیجیتال هم خواهد داشت؟ در حال 
حاضر، کشورهای بریکس ارز دیجیتال اختصاصی 
کوف،  ندارند، اما بر اساس اظهارات یوری اوشا
مشاور کرملین، در مارس 2024، در حال کار روی 
ک چین به  یک سیستم پرداخت مبتنی بر بلا
نام »پلتفرم چندجانبه پرداخت بریکس بریج« 

هستند.
تاثیر ارز بریکس بر اقتصاد 

انتقال به سوی ارز جدید بریکس می تواند 
پیامدهای قابل توجهی برای اقتصاد جهان و 
سرمایه گذاران داشته باشد. برخی از صنایعی 
که بیش ترین تأثیر را خواهند پذیرفت، عبارتنداز 
کالاهای  امور مالی،  و  بانکداری   ، گاز و  نفت 
اساسی، تجارت بین الملل، فناوری، گردشگری 
. ارز جدید بریکس همچنین  و مسافرت و بازار ارز
و  کرد  جفت ارزهای جدیدی معرفی خواهد 
موجب تغییر در جفت ارزها و افزایش نوسانات 
بازار خواهد شد که نیاز به تغییرات استراتژیکی 
برای سرمایه گذاران را به وجود می آورد. جفت ارزها 
ارزهایی هستند که بیشترین معاملات در جهان 
گرچه هنوز مشخص  روی آن ها انجام می شود. ا
ایجاد  واقع  به  بریکس  ذخیره  ارز  که  نیست 
خواهد شد یا نه اما ظهور آن می تواند پیامدهای 
چشمگیری برای اقتصاد جهانی داشته باشد و 
احتمالا تسلط دلار آمریکا را به عنوان ارز ذخیره 
اولیه به چالش بکشد. این تحول فرصت های 
منحصر به فردی برای سرمایه گذاری فراهم 
می کند و در عین حال برای سرمایه گذاری های 

موجود ریسک هایی هم به همراه دارد. 


